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 The history of modern Armenian journalism is an important part of the modern 

history of the Republic of Armenia, since from the very beginning, on the path to independence 

and statehood, the media were fully involved in political processes, And often as defenders of 

the personal interests of some political force or figure․ In these processes, they repeatedly 

turned to political myths. 

 The mythologization of political life has always occupied the creative mind of man. 

For many years, researchers have pondered the formulation of political myths and their 

functions. Even today they are considered an integral part of the arsenal of every political force 

and are used to create and construct a new reality. Their use becomes significant during 

sociocultural crises of society, when an individual has a problem of orientation and choice, that 
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is, the relevance of political myths increases in times of social crisis, when society needs 

unifying symbols․ Presidential elections are such events in democratic societies. That is why, 

within the framework of this study, we set ourselves the goal of studying the political myths 

created in print and online media during all presidential elections in the Republic of Armenia, 

which changed the course of development of the modern history of Armenia. The “Velvet 

Revolution” that took place in 2018 also figured in the context of our research, since it was 

exceptional in terms of myth-making. An in-depth, multifaceted study of political media myths 

created during this period, identification and elimination of  positive and negative 

transformations is highly relevant today․ This is largely due not only to the fact that political 

myths play a key role in politics, but also to the processes of implementing innovations and 

reforms, overcoming contradictions between the old and the new. In addition, exposing the old 

allows, based on the experience of the past, to predict the logic of the emergence and 

development of new myths, and to create new levers aimed at managing public behavior. 

Thanks to this, it becomes possible to predetermine the political future of the state and 

objectively analyze the steps of the political elite. These circumstances determine the relevance 

of the chosen topic. 

 On the way to achieving our goal, we have set ourselves the following tasks. 

1. Political myths as mechanisms for constructing a new reality. essence, functions. 

2. Relations between the mythical environment, politics and the media. General aspects and 

features. 

3. Political media myths in the review of electoral processes. 

4. Various technologies for using political myths during the elections of the President of the 

Republic of Armenia. 

5. Creation of new myths in the Internet press in the context of the “Velvet Revolution”.  

6. Features of new technologies of myth-making using the example of the Armenian Internet 

press and social networks. 

 It can be stated that all elections held in the Republic of Armenia were built on the 

basis of certain myths. Even today, along with the development of information technology, as a 

result of the cooperation of politicians and media representatives, new myths are being built 

almost every day, the study of which, we hope, will be the focus of attention of media 

researchers. 
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 История современной армянской журналистики является важной частью 

новейшей истории Республики Армения, поскольку с самого начала, на пути к 

независимости и государственности, средства массовой информации были полностью 

вовлечены в политические процессы,  причем зачастую как защитники личных интересов 

какой-либо политической силы или деятеля․ В этих процессах они неоднократно 

обращались к политическим мифам.  

 Мифологизация политической жизни всегда занимала творческий ум человека. 

В течение многих лет исследователи размышляли над формулировкой политических 

мифов и их функциями. Они и сегодня считаются неотъемлемой частью арсенала каждой 

политической силы и используются для создания и конструирования новой реальности. 

Их использование становится значимым во время социокультурных кризисов общества, 

когда у личности возникает проблема ориентации и выбора, то есть  актуальность 

политических мифов возрастает во времена социального кризиса, когда обществу 

необходимы объединяющие символы․ Президентские выборы являются такими 

событиями в демократических обществах, именно поэтому в рамках данного 

исследования мы поставили перед нами цель изучить политические мифы, созданные в 

печатных и интернет СМИ в ходе всех президентских выборов в Республике Армения, 

которые изменили ход развития новейшей истории Армении. «Бархатная революция», 

произошедшая в 2018 году, также фигурировала в контексте нашего исследования, 

поскольку была исключительной с точки зрения мифотворчества. Углубленное, 

многоплановое исследование политических медиа-мифов, созданных в этот период, 

выявление и устранение позитивных и негативных трансформаций является сегодня 

весьма актуальным․ Во многом это связано не только с тем, что политические мифы 

играют ключевую роль в политике, но и с процессами внедрения инноваций и реформ, 

преодоления противоречий между старым и новым. Кроме того, разоблачение старого 

позволяет на основе опыта прошлого предсказать логику возникновения и развития 

новых мифов, создать новые рычаги, направленные на управление общественным 

поведением. Благодаря этому становится возможным предопределить политическое 

будущее государства и объективно анализировать шаги политической элиты. Эти обсто-

ятельства определяют актуальность выбранной темы. 

 На пути к достижению цели мы поставили перед нами следующие задачи: 

1. Политические мифы как механизмы  конструирования новой реальности. сущность, 

функции. 

2. Отношения мифической среды, политики и СМИ: общие аспекты и особенности. 

3. Политические медиа-мифы в обзоре избирательных процессов. 

4. Различные технологии использования политических мифов во время выборов 

президента Республики Армения. 

5. Создание новых мифов в интернет-прессе в контексте «Бархатной революции».  

6. Особенности новых технологий мифотворчества на примере армянской интернет-

прессы и социальных сетей. 

 Можно констатировать, что все выборы, проведенные в Республике Армения, 

были построены на основе определенных мифов. Даже сегодня, наряду с развитием 

информационных технологий, в результате сотрудничества политиков и представителей 

СМИ практически каждый день строятся новые мифы, изучение которых, надеемся, 

окажется в центре внимания медиаисследователей. 

  

 



26 
 

 

 

 

 

   


